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وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات:

کاهش پهنای باند  را تکذیب می کنم 
وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات ضمن تکذیب ادعای کاهش 
پهنای باند اینترنت گفت: ارتباطات تلفن همراه کشــش ندارد و 
توســعه پیدا نکرده و ارتباطات ســیار مبتنی بر واگذاری فرکانس 

محدودیت دارد.
روز  اطلاعــات  فنــاوری  و  ارتباطــات  وزیــر  زارع پــور،  عیســی   
چهارشــنبه در حاشــیه جلســه هیأت وزیران در جمع خبرنگاران 
در رابطــه با کنــدی اینترنت به دلیــل کاهش پهنــای باند، افزود: 
کاهش پهنای باند کشــور را تکذیب می کنم. به اندازه نیاز کشــور 
پهنــای باند تأمین می شــود. کنــدی و تندی اینترنــت باید ملاک 
باشــد. مراجعی در دنیا هســتند که ســرعت اینترنت را ســنجش 
می کننــد از این رو اســپید تســت روز سه شــنبه اعلام کــرد که رتبه 

ایران حتی یک پله افزایش داشــته و به رتبه ۷۳ رسیده است.
وی عنــوان کــرد: در حــوزه ارتباطات ثابت به شــدت مشــکل 
داریــم و ایــن مشــکل بــه امــروز و دیــروز تعلــق نــدارد. ســرعت 
میانگیــن مــا در ایــن حــوزه حــدود ۱۰ اســت ،در حالــی کــه ایــن 
سرعت در جهان ۶۰ است و رتبه ایران ۱۴۴ است. وزیر ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعــات با اشــاره بــه افزایش تقاضــای روز به روز در 
حــوزه تلفــن همراه گفــت: ارتباطــات تلفن همراه کشــش ندارد 
و توســعه پیــدا نکــرده اســت، البته مــا فرکانس های جدیــد را به 
اپراتورهــا واگــذار کرده ایــم. ارتباطــات ســیار مبتنــی بــر واگذاری 

فرکانس محدودیت و پهنای باند مشــخصی دارد.
زارع پور افزود: راهکار اساســی حل مشــکل ســرعت اینترنت، 
ارتباطــات ثابت پرســرعت مبتنی بر فیبرنوری اســت که دیروز با 
۹ اپراتــور تفاهمنامــه امضا کردیــم و ۵/۸ میلیون پــورت به آنها 
دادیم تا اجرا کنند. بســته حمایتی خوبی برای کســانی که در این 
زمینه راه اندازی پورت فیبر نوری فعالیت کنند، تهیه شــده است 
و دولت تقریباً از یک ســوم درآمد خود در این زمینه صرف نظر 
کرده تا این پروژه شــتاب بگیرد و ســرعت آن به گیگ برســد. وی 
در پایان تأکید کرد: تســت ســرعتی که دیروز در بوشهر انجام شد 
حــدود ۹۰۰ مگابیــت بــر ثانیه بــود، یعنــی ۹۰ برابر آنچــه اکنون 
مــردم تجربــه می کننــد. قبــلًا در قم، مشــهد و رشــت هم تســت 

کرده ایم.

با همکاری وزارت امور اقتصادی و دارایی و با اصلاح 
دستورالعمل »سندباکس«

فعالیت کسب وکارهای نوآورانه در کشور 
تسهیل می شود

بازنگــری  و  اصــلاح  از  مجــازی  فضــای  ملــی  مرکــز  معــاون 
آزمــون  محیط هــای  یکپارچــه  مدیریــت  ایجــاد  دســتور العمل 
مجــازی  فضــای  در  نوآورانــه  کارهــای  و  کســب  تنظیم گــری 

)سندباکس( خبر داد. 
سیدهادی سجادی معاون تنظیم مقررات و اقتصادی مرکز ملی 
فضــای مجازی گفت: هــدف از اصلاح و بازنگری دســتورالعمل 
ایجــاد مدیریت یکپارچــه محیط های آزمون تنظیم گری کســب 
و کارهای نوآورانه در فضای مجازی )ســندباکس( برای تســهیل 
مقــررات حوزه هــای جدیــد فناوری در اجــرای طرح هــا و ایده ها 
در کشــور اســت. وی افزود: در این جلســه وزارت امــور اقتصادی 
و دارایــی پیشــنهادهایی را بــرای بازنگــری در فرایندهای داخلی 
کارگــروه مربوطه که در آن وزارتخانه مســتقر اســت، ارائه کرد که 
مورد بررســی قرار گرفت و مقرر شد ماده واحده ای برای تسهیل 

فعالیت ارائه شود.
 ســجادی بــا بیــان اینکــه برای تســریع اجــرای این طــرح نیاز 
بــه همکاری تنظیم گران اســت، گفت: کمیســیون عالــی تنظیم 
مقــررات مرکــز ملــی فضــای مجــازی از تمامی اعضای کســب و 
کارهــای خصوصــی، نظام هــای صنفــی و انجمن هــای مربوطــه 

دعوت خواهد کرد تا این طرح آســیب شناسی و اصلاح شود.
دبیر کمیسیون عالی تنظیم مقررات مرکز ملی فضای مجازی 
در تشریح دســتورالعمل این سندباکس افزود: بسیاری از کشورها 
برای تســهیل در روند فعالیت کســب و کارهــای نوآورانه که نظام 
مشــخصی بــرای اجــرا در کشورشــان ندارنــد از روش ســندباکس 
رگولاتــوری اســتفاده می کننــد که ایــن مهم در کشــور ما بــا عنوان 
آزمــون  محیط هــای  یکپارچــه  مدیریــت  ایجــاد  دســتورالعمل 
تنظیم گری کســب و کارهــای نوآورانه در فضای مجــازی با ایجاد 
دبیرخانــه و کارگــروه مربوطــه در وزارت امــور اقتصــادی و دارایی 

انجام شده است.

تمرین مصاحبه شغلی با هوش مصنوعی گوگل

کاربرانی که به دنبال شــغل و در آستانه یک مصاحبه شغلی هستند 
می توانند با هوش مصنوعی گوگل این کار را تمرین کنند و یاد بگیرند 
کــه چگونه به ســؤالات کلیدی پاســخ دهند. بــه گزارش ایســنا، گوگل 
ادعا می کند اصلًا مهم نیســت که راهنماهای عمومی را بخوانید یا با 
دوستان تان تمرین کنید، چرا که گوگل شرط می بندد که الگوریتم های 
هوش مصنوعی آن می توانند شما را برای یک مصاحبه شغلی آماده 
کنند. این شــرکت یک ابزار موســوم به »آماده شــدن برای مصاحبه« 
)Interview Warmup( را راه اندازی کرده است که از هوش مصنوعی 
برای کمک به آماده شدن برای مصاحبه شغلی در نقش ها و مشاغل 
مختلف اســتفاده می کند.این ســایت، ســؤالات معمولــی و رایج را از 
کاربران می پرســد. مانند ســؤال ســنتی »کمــی درباره خــودت بگو« و 
پاســخ های گفتاری یا تایپ شــده کاربر را تجزیــه و تحلیل می کند. به 
عنــوان مثال، زمانی کــه کاربر از کلمات خاصی بیش از حد اســتفاده 
می کنــد یــا نیــاز دارد زمان بیشــتری را صــرف صحبت در مــورد یک 
موضــوع خــاص کنــد، هــوش مصنوعــی، او را متوجه می کنــد. گوگل 
امیدوار اســت کاربــران با این ابزار هــوش مصنوعی به موقعیت های 
شــغلی بهتری دســت یابند و از مصاحبه های شغلی مورد نظر خود 
ســربلند بیرون بیایند. با این حال، هنوز ســؤالاتی کلی برای مصاحبه 
شــغلی در این ســایت وجود دارد و گوگل قصد دارد ایــن ابزار را برای 
کمک به داوطلبان بیشتری گسترش و توسعه دهد. این ابزار در حال 

حاضر فقط در ایالات متحده در دسترس است.
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حملات ســایبری در جهــان رونــدی روبه رشــد دارد و 
کشــور ما نیز از این قاعده مستثنی نیســت به گونه ای 
کــه چنــدی پیش مرکــز افتــای ریاســت جمهــوری از 
رفع یک حمله هکــری خبر داد که حــدود 100 خدمت 
دولت الکترونیکی را در کشور نشانه رفته بود. از این رو 
تأمین امنیت سایبری زیرســاخت های حیاتی کشور 
مورد توجه ویژه قرار گرفته و بخشــی از مأموریت های 
ســازمان فناوری اطلاعات به حــوزه تأمین امنیت باز 
می گردد. در همین راســتا با »محمود خالقی دخت« 
معاون امنیت سازمان فناوری اطلاعات به گفت و گو 

نشستیم که در زیر می خوانید.

ë  ســازمان فنــاوری اطلاعــات در زمینــه امنیــت  چه
مأموریت هایی دارد؟

حوزه مأموریت سازمان فناوری اطلاعات در زمینه 
امنیت بســیار گسترده اســت اگرچه بر اساس تقسیم 
کار ملــی در حــوزه مقابله بــا حوادث، تنهــا در برخی 
دســتگاه های دولتی که از دو ویژگی غیرزیرســاختی و 
فاقد محرمانگی برخوردارند، مسئولیت داریم اما در 
حوزه امنیت شبکه ملی اطلاعات و مشخصاً خدمات 
شبکه ملی اطلاعات و خدمات دولت الکترونیکی نیز 
مسئول هستیم. البته امروز این مرکز عملیات امنیت 
همه این قلمرو را پشــتیبانی نمی کنــد و بخش هایی 
از آن هنــوز تحــت کنترل، پایــش و اقدامات این مرکز 
عملیــات قرار نــدارد ازایــن رو به دنبال ارتقــای مرکز 
عملیــات امنیت شــبکه ملی اطلاعات هســتیم تا به 
جایگاه اصلی اش برسد که بخشی از این ارتقا را برای 
ســال جاری پیش بینی کرده ایم. معتقدیم امروز نیاز 
به توســعه داریم یعنی سامانه های موجود باید ارتقا 
یافته و قابلیت های شاخص جدید به آن اضافه شود، 
برخی ســامانه ها یا پایگاه های داده ملی که نداشتیم 
را نیــز باید ایجاد کنیم و مرحلــه بعد هم اتصال آنها 
به یکدیگر است تا مراکز عملیات متعددی در سطوح 

مختلف شکل بگیرد.
ë برای افزایش امنیت زیرساخت ها چه باید کرد؟

یکی از مواردی که باید ترویج شود، ارائه خدمات 
امنیتــی در قالــب خدمــات ابری)CLOUD( اســت. 
ارائه دهنده خدمات ابری، معمولاً امنیت را به عنوان 
یک کنتــرل بیرونی تأمین می کنند. یعنی بخشــی از 
حملات که در خارج از شــبکه قابل تشــخیص است، 
لایه هــای پایین یعنی لایه شــبکه و حتی گاه حملات 
در لایه اپلیکیشن را می توانند تشخیص دهند و با آن 
مقابله کنند. این نوع اپراتورها الان در کشور ما وجود 
دارند و ما از این خدمات استفاده می کنیم. به عنوان 
یک اقدام پیشگیرانه، بخشــی از دستگاه های دولتی 
کــه وزارت ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات هماهنگ 
کننده موضوع مقابله با حوادث شان هست را پشت 
چنین سرویس هایی قرار می دهیم تا بتوانند بخشی 
از خدمــات امنیتــی مورد نیــاز خــود را دریافت کنند. 
به دستگاه های مختلف نیز توصیه می کنیم حتماً از 
این ســرویس ها که با هزینه کم قابل تأمین هســتند، 
اســتفاده کنند. ما نیز حاضریم در حد بضاعت خود، 
چــه در حوزه مأموریتی و چه دســتگاه هایی که خارج 
از حــوزه مأموریتــی مــا هســتند ولی اهمیــت بالایی 
دارند را پشت این سرویس ها ببریم تا بتوانند سطح 
امنیــت خود را تاحدی ارتقا دهند. این ســازوکارها در 
کنــار شناســایی بموقع آســیب پذیری، منشــأ تهدید 
و همچنیــن ویژگی هــای آن، وقتــی کنــار هــم قــرار 
می گیرند ارزشمند می شوند و می توان مقابله خوبی 
بــا حملات ســایبری انجام داد مشــروط بر اینکه هم 

داخل شبکه سازوکارهایی را به کار بگیریم، هم بیرون 
از شــبکه از ســرویس های مناسب بهره بگیریم و هم 
اصول را اساســاً رعایــت کنیم تا به ســطح بالاتری از 

امنیت در کشور برسیم.
ë  در حوزه امنیت سایبری، با کمبود نیروی متخصص

مواجه هستیم؟
بلــه. یکــی از مســائل جــدی، کمبــود متخصص 
امنیت سایبری است چرا که بسیاری از متخصصین 
ایــن حــوزه کــه البتــه حــوزه خاصــی هــم محســوب 
می شود به دلایل مختلف ازجمله درآمدهای بسیار 
بالا و بازار کار مناســب در کشــورهای دیگر، مهاجرت 
می کنند و غالباً ســازمان های دولتــی نمی توانند این 
متخصصان که دســتمزد بالایــی دارند را اســتخدام 
کنند. این موضوع سبب شده است که در این بخش 

کمبود قابل توجهی داشته باشیم.
ë چه راهکاری برای رفع این خلأ دارید؟

مراجع ملــی در حــوزه فضای مجــازی و امنیت، 
برای این موضوع سازوکارهایی را پیش بینی کرده اند.
معاونــت امنیــت ســازمان فنــاوری اطلاعــات نیــز 
به ســهم خود به دنبــال ارتقــای آموزش هــای حوزه 
امنیــت و تربیت متخصصان حوزه امنیت ســایبری 
اســت. ما بــر افزایــش چندبرابری ظرفیــت آموزش 
در ســال جاری، تنــوع دوره هــا و محتوا تمرکــز داریم 
و می خواهیــم از ماهیــت آموزش هــای نظام مند به 
ســمت آمــوزش تجــارب ارزشــمند برویــم؛ تجارب 
برگرفتــه از حوادثی که اخیراً اتفاق افتاده اســت. این 
مدل آموزش، وظیفه ماســت چراکه شرکت ها شاید 
اطلاعات لازم برای این آموزش را در اختیار نداشــته 
باشند. آموزش های مهارتی نیز امروزه اصل تقاضای 
دســتگاه های دولتــی اســت تــا بتــوان از کارشناســان 
خبــره و توانمنــدی اســتفاده کــرد کــه ســطح بــالای 
مهارتــی دارند. امــروز دوره های آموزشــی ما محدود 
اســت ولی یکی از برنامه های اصلــی، توجه به حوزه 
آموزش اســت تا ظرفیت افزایش یابد و کارشناســان 
دســتگاه های مختلف بتوانند در این دوره ها شــرکت 
کنند. شرکت های خصوصی هم می توانند با مراجعه 
بــه پرتــال مرکــز »ماهــر« اطلاعــات لازم را کســب و 
در ســامانه ثبت نــام کنند تا پس از شــرکت در دوره و 
موفقیت در آزمون، موفق به اخذ گواهی شــوند. طی 
این آموزش ها، کارشناسان موجود توانمند می شوند 
و فعــالان حــوزه فنــاوری اطلاعات نیــز می توانند به 
متخصصــان امنیــت تبدیــل شــوند بــه ایــن ترتیب 

بخشــی از خلأ موجود رفع می شود. البته پیش از این 
هــم تلاش هایی بــرای تربیــت نیــروی متخصص و 
رفع این مشــکل صورت گرفته به عنوان مثال از سال 
۸6 مراکــز آپا در دانشــگاه ها ایجاد شــدند و اکنون ما 
بــا ۳۰مرکز آپا دانشــگاهی بــرای این منظــور قرارداد 
داریم. امروز ســعی در ترمیم این قراردادها داریم تا 
این مراکز بتوانند تعداد بیشتری متخصص را جذب 
و تربیــت کننــد و مــا هم از خدمــات آنها در راســتای 

مأموریت های خودمان بهره ببریم.
ë  چگونه می توان نخبگان حــوزه امنیت را دلگرم تر

کرد؟
مــا مــواردی را بــرای افزایش امید نســل جــوان و 
نخبه ها پیش بینی کرده ایم و پروژه های قابل توجهی 
داریــم کــه یکــی از آنهــا اعطــای »جایزه تعالــی« به 
بســیاری از عناصر مختلف زیســت بوم افتــا تا پایان 
دانش بنیــان  شــرکت های  از  تــا  اســت  ســال جاری 
فعــال در حوزه هــای مختلــف امنیت تجلیل شــود. 
زیســت بوم افتا تولیدکننــده، عرضه کننده خدمت و 
دستگاه های بهره بردار حوزه امنیت را در برمی گیرد. 
مجموعه های علمــی ازجملــه انجمن های علمی، 
دانشگاه ها، مؤسسات پژوهشی و حتی مجموعه های 
حاکمیتی نیز بخشی دیگر از عناصر این زیست بوم را 
تشکیل می دهند. ما در جایگاهی نیستیم که بتوانیم 
عناصــر حاکمیتــی را ترغیب کنیم ولی بــا این اقدام 
تــلاش خواهیــم کرد برخــی عناصر این زیســت بوم 
را تشــویق کنیــم. برخــی مقررات ها در حــوزه امنیت 
شناسایی شده که متناقض و مشکل ساز هستند. لازم 
به توضیح است که شناسایی عناصر زیست بوم افتا 
و مصادیــق این عناصــر، قبلًا درقالــب یک فعالیت 
پژوهشــی در پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات 
انجام شده است که ما از نتایج آن بهره خواهیم برد.

ë  شــرکت های از  زیرســاخت ها  امنیــت  تأمیــن  در 
دانش بنیان استفاده می شود؟

بله قطعاً. بومی ســازی در زمینه تأمین امنیت از 
اهمیــت بالایی برخوردار اســت. برای ایــن منظور از 
ظرفیــت شــرکت های دانش بنیان درحــال فعالیت 
در اســتان های مختلف بهره خواهیــم برد.ازآنجاکه 
در  خصوصــی  شــرکت های  خدمــات  از  اســتفاده 
دســتگاه های دولتــی نیازمنــد اخــذ گواهــی اســت، 
معاونت امنیت ســازمان با همکاری مرکز مدیریت 
راهبــردی افتــا، در فرایندی شــرکت های متقاضی را 
از نظر فنــی مورد ارزیابی قــرار داده و درنهایت برای 

آنهــا گواهی صادر می کنــد تا مجاز بــه ارائه خدمات 
افتا به دستگاه های دولتی باشند. این دانش بنیان ها 
خدمــات امنیتــی در حوزه هــای مختلــف از جملــه 
مشــاوره در حــوزه امنیــت و ایجــاد نظــام مدیریــت 
امنیــت )ISMS(، مقابله با حوادث و... ارائه می کنند. 
محصولات بومی این شــرکت ها کــه در حوزه امنیت 
توســط  نیــز  می یابنــد  توســعه  و  می شــوند  تولیــد 
آزمایشــگاه های معتبر، مورد آزمون قرار می گیرند و 
سازمان فناوری اطلاعات با همکاری مرکز مدیریت 

راهبردی افتا، برای آنها گواهی صادر می کند.
ë  در دنیا بــرای شناســایی بموقع آســیب پذیری های

شبکه از هکرهای کلاه سفید استفاده می شود، در ایران 
تلاشی برای به رسمیت شناخته شدن آنها انجام شده 

است؟
امروز اقتصاد این حوزه در کشــور ما بسیار کوچک 
اســت چون به فعالیت آن رســمیت داده نشده ولی 
در کشورهای دیگر این هکرها اقتصاد بزرگی دارند. با 
این حال اکنون ۳مجموعه در کشور رسماً از هکرهای 
کلاه ســفید اســتفاده می کننــد کــه معاونــت علمــی 
ریاست جمهوری نیز با برخی از آنها قرارداد دارد. ما 
هم قرارداد داشته ایم که خاتمه یافته و در تلاشیم با 
هر ســه مجموعه قرارداد ببندیم. با توجه به رسالت 
دانشگاه ها و در دسترس بودن ظرفیت تخصصی در 
مراکــز آپا تلاش خواهیم کرد از این ظرفیت در حوزه 
شناسایی آسیب پذیری اســتفاده کنیم. ازسوی دیگر 
در تلاشــیم پیش نویس نظام افشــای آسیب پذیری 
را جهــت تصویــب بــه مرکــز ملــی فضــای مجــازی 
ارائــه دهیــم. معتقدیــم اگر کســب و کارهــای حوزه 
آســیب پذیری را رسمیت ببخشیم پیامدهای  خوبی 
بــرای کشــور در پــی خواهــد داشــت. به عنــوان مثال 
اگــر این هکرهــا یک آســیب پذیری را کشــف کردند، 
نهادی برای ثبت آن در دســترس باشــد و جایزه این 
تــلاش را هــم بگیرنــد؛ موضوعــی کــه در کشــورهای 
دیگر هــم انجام می شــود و هکرها آســیب پذیری ها 
را در مرجــع بین المللــی )MITRE.ORG(بــه نــام 
خودشان ثبت می کنند. معتقدیم اگر آسیب پذیری 
یک محصــول داخلی در مرجع خارجی ثبت شــود، 
اعتمــاد مجموعه هــای دولتــی بــه آن کاهــش پیــدا 
می کنــد پــس بایــد خودمان ســازوکاری ایجــاد کنیم 
تــا این آســیب پذیری ها در داخل کشــور ثبت شــوند.

بــه این ترتیــب هکرهــای کلاه ســفید رســمیت پیدا 
می کنند و می توانند در این حوزه به صورت حقیقی یا 

حقوقی وارد شده و درآمد کسب کنند. اگر این هکرها 
به صــورت مخفیانــه فعالیــت کنند می تــوان اطلاق 
مجرمانه بر کار آنها داشت ولی رسمیت دادن به کار 
آنها موجب گسترش آن، به عنوان یکی از حوزه های 

پردرآمد در زمینه امنیت می شود.
ë  در حــوزه امنیــت تبــادل داده و اطلاعــات در چــه

جایگاه جهانی قرار داریم؟
برای رتبه بندی ســازمان ها و شــرکت ها در زمینه 
امنیت، شاخص های مختلفی توسط مراجع مختلف 
ارائه شده است. اصلی ترین شاخص مطرح در سطح 
 GCI)Global Cybersecurity بین المللی، شاخص
Index( است که اتحادیه جهانی مخابرات)ITU( بر 
اساس این شاخص کشورهای عضو خود را رتبه بندی 
می کند. ما در آخرین رتبه بندی تحت عنوان گزارش 
2۰2۱، یک ارتقای جزئی داشته ایم ولی باید گفت که 
همچنــان در رده نامناســبی قــرار داریم و رتبــه 54 را 
بین اعضای ITU داریم. بررسی ها نشان می دهد در 
حوزه امنیت، اقدامات زیادی در کشور انجام شده و از 
این نظر جزو پیشروترین کشورها بوده ایم اما بواسطه 
نبود هماهنگی لازم بین دســتگاه های مختلف، طی 
دوره های قبــل وزارت ارتباطات و فنــاوری اطلاعات 
و مشــخصاً ســازمان فنــاوری اطلاعــات و معاونــت 
امنیت، موفق نشــده اســت ایــن اقدامــات را بخوبی 
بازنمایــی کند و برای ITU به اثبات برســاند. درواقع 
مــا کارهــای زیــادی ازجملــه در این شــاخص انجام 

داده ایم اما نتوانسته ایم آن را بازنمایی کنیم.
ë  چه تلاش هایی برای ارتقای این شاخص انجام شده

است؟
یکی از مأموریت های ابلاغ شده به بنده در زمان 
انتصاب، ارتقای جایگاه کشور در شاخص GCI بوده 
و برنامه هایــی هــم داریم. در تلاشــیم که هماهنگی 
بیشتری در دســتگاه های مختلف و متناظر در حوزه 
امنیــت و پدافنــد ســایبری ایجــاد کنیم. پلیــس فتا، 
ســازمان پدافند غیرعامل و مرکز مدیریت راهبردی 
افتا مجموعه هایی هســتند که آنها هم در این حوزه 
مسئولیت دارند و سعی کردیم هماهنگی بیشتری با 
آنها داشته باشیم تا از اقدامات آنها در حوزه امنیت 
مطلع شــویم. برای افزایش این هماهنگی، امســال 
ســامانه هایی را نیز در برنامه پیش بینــی کرده ایم تا 
اقدامات انجام شده در حوزه امنیت در داخل کشور 
را شناسایی و آن را در قالب شاخص GCI به اتحادیه 

جهانی مخابرات منتقل کنیم و رتبه ما ارتقا یابد.

امنیت تبادل اطلاعات را تضمین می کنیم
گفت وگوی »ایران« با معاون امنیت سازمان فناوری اطلاعات

 دانش بنیان ها خلأ نیروی متخصص امنیت را رفع می کنند

فنــاوری- رهبــر معظــم انقــلاب در بیانــات خــود در 
جمع نخبگان کشــور که اواخر آبان ماه ســال گذشــته 
بود، خواستند که ایران جزو ۱۰ کشور برتر حوزه هوش 
مصنوعــی قــرار گیرد. بعــد از ایــن بیانات مســئولان 
مربوطه دست به کار شده و سندی را که پیش از این در 
زمینه هوش مصنوعی وجود داشت بازبینی کردند تا 
با اقدام های لازم و فراهم کردن بسترها، بتوان زودتر 
بــه این خواســته مقام معظــم رهبری رســید. در این 
راستا، به تازگی رضا باقری اصل معاون امور دولت و 
مجلس وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات اعلام کرد، 
ســند اجرایی هــوش مصنوعی که به مجلس ارســال 
شــده، هنوز بررســی نشــده و در دســتور کار خــود قرار 
نگرفته اســت اما بــا پیگیری های معــاون امور دولت 
و مجلس وزیر ارتباطات، کمیســیون راهبری اقتصاد 
دیجیتال نیز قول داده است تا سند به جریان بیفتد و 

با رفع موانع قانونی شکل اجرایی به خود بگیرد.
ë  تولیــد در  مصنوعــی  هــوش  درصــدی   12  ســهم 

ناخالص ملی
پروژه »تدوین سند نقشه راه توسعه هوش مصنوعی 
در کشــور« به گفته محمدشــهرام معین رئیس مرکز 
هــوش مصنوعــی پژوهشــگاه ارتباطــات و فنــاوری 
اطلاعات ICT از 2۸ بهمن ماه سال ۹۹ کلید خورده و 
دی ماه سال گذشته رونمایی شد و طبق این سند قرار 
اســت ایران در سال ۱۴۱۰ بین ۱۰ کشور نخست جهان 
در حوزه هوش مصنوعی قرار بگیرد. وی افزوده طبق 
این ســند باید به ســهم ۱2 درصدی هوش مصنوعی 
در تولیــد ناخالــص ملی برســیم و ۷ میلیــارد دلار تا 

ســال ۱4۱۰ در این حوزه ســرمایه گذاری کرده باشــیم 
و همچنیــن بایــد 6۰۰ هزار نفر نیــروی متخصص در 

حوزه هوش مصنوعی را تربیت کنیم.
به گفته معین این سند با نگاهی به برنامه راهبردی 
و  شــده  تدویــن  کشــور   2۳ در  مصنوعــی  هــوش 
چشم انداز ایران در این حوزه در سال ۱4۱۰ را نمایش 
می دهــد. در این ســند ۹ راهبرد برای توســعه هوش 
مصنوعی در کشور دیده شده که شامل سیاست های 
خــرد، اقدامــات و پروژه ها اســت و در مجمــوع ۱55 
پــروژه و فعالیــت در ذیــل آنهــا در نظــر گرفته شــده 
اســت. ایــن مســئول در ادامــه گفتــه که در این ســند 
حوزه های اولویت دار برای توســعه هوش مصنوعی 
در کشور مشخص شده که حوزه های اقتصاد و حمل 
و نقل در اولویت هســتند و البته نقشــه راه برای همه 
ایــن راهبردهــا به طور دقیق و شــفاف طراحی شــده 
اســت و متولی این موضوع هم مشــخص شده ولی 
برای تحقق ســند توســعه هوش مصنوعی در کشور 
نهادهایــی از جملــه مرکــز فضای مجــازی، مجلس 
شــورای اســلامی، قوه قضائیه، ســازمان اســتاندارد و 
چندین دســتگاه دیگــر دارای وظیفه هســتند. وزارت 
ارتباطات باید هسته اجرایی هوش مصنوعی در کشور 
باشــد. پیش از این امیر خوراکیــان، معاون حقوقی و 
امور مجلس مرکــز ملی فضای مجازی نیز گفته بود 
که در سال های اخیر مطالعات کاملی درباره موضوع 
هــوش مصنوعــی در این مرکز صورت گرفته اســت، 
اما تأکیدات مقام معظم رهبری موجب شد تا روند 
انجام این مطالعات تســریع شــود.  به گفته وی، این 

ســند اصول سیاست های کشور در این حوزه را تبیین 
کــرده تــا براســاس آن، برنامــه اقــدام در بخش های 
مختلف کشــور اعم از حاکمیتی و خصوصی صورت 
پذیــرد ولــی از طریــق مجلس شــورای اســلامی باید 

نیازهای قانونی مرتفع شود.
ë دارا بودن قابلیت بالقوه

البته به گفته کارشناســان تهیه ســند راهبردی هوش 
مصنوعــی کشــور بــرای رســیدن بــه هــدف تعییــن 
شــده الزامی اســت هرچنــد در کنــار آن نه تنهــا باید 
بــه برنامه ریــزی ملی هــم بــه قانونگــذاری قوانین و 
امور نظــارت پرداخت، بلکه باید با افزایش ســرمایه 
گذاری هــای ملی حــدود اختیارات متولیــان و کنترل 
تعــارض منافــع را شفاف ســازی کــرد. مهمتــر اینکه 
بایــد کاربردپذیــری و نیــاز بــه هــوش مصنوعــی در 
نیــز  را  صنایــع  و  خصوصــی  دولتــی،  ســازمان های 
افزایــش داد و بر صــادرات خدمات هوش مصنوعی 
تمرکــز کــرد و این نیاز بــه یک عزم ملــی دارد. در این 
راســتا، اولین بســتر ارتقــای جایگاه هــوش مصنوعی 
باید اکوسیســتم حکمرانی هوش مصنوعی کشور به 
صورت دقیق نیز ساماندهی شود. در این اکوسیستم 
حکمرانی ملی هوش مصنوعی باید برنامه ریزی های 
بخشــی )از قبیــل شهرهوشــمند، صنایــع آب و بــرق 
و گاز و تلکام هوشــمند، پلیس هوشــمند، کشــاورزی 
مالیــات  نظــام  هوشــمند،  کارخانجــات  هوشــمند، 
هوشــمند و...( نیز از ســوی متولیان امور تدوین شود. 
بایــد شــاخص های توســعه هــوش مصنوعی کشــور 
مانند تعداد نیروی انســانی متخصص و بااســتعداد 

در کشور، توسعه زیرساخت های پردازشی و ارتباطاتی 
کشــور، میــزان پژوهش و تحقیقــات در حــوزه هوش 
مصنوعــی و مهمتــر از همــه حجــم تراکنــش مالــی 
کشــور در حوزه هوش مصنوعــی )در داخل و خارج از 
کشــور( شناســایی و تدوین شــوند. باید حوزه هایی که 
در کشــور ما، پتانســیل عملیاتی ســازی و بومی سازی 
دارند، شناســایی شــوند. باید بدانیم در چه صنایعی 
سرمایه گذاری اصلی صورت بگیرد. از سوی دیگر نیز 
باید روی تجاری سازی محصولات دانش بنیان حوزه 
هوش مصنوعی به صورت ویژه تمرکز شــود. به گفته 
کارشناسان هوش مصنوعی، در حال حاضر وضعیت 
کشور در زمینه هوش مصنوعی از نظر توان تخصصی 
و قابلیت های بالقوه بد نبوده و رســیدن به رتبه دهم 
جهانی نیز غیرممکن نیست ولی نیاز به برنامه ریزی 
ســریع، اقدام های زمینه ســاز و نظارت مداوم دارد. از 
ســوی دیگر در ابتــدا باید منابع لازم برای رســیدن به 
این هدف را فراهم کرد که در صدر آن نیروی انسانی 

متخصص است. متأســفانه در سال های اخیر شاهد 
مهاجرت زیاد دانش آموختگان بخصوص در رشــته 
کامپیوتر و بیشــتر از همه در گرایش هوش مصنوعی 
هســتیم. بــه نظــر می رســد اگــر می خواهیم بــه رتبه 
قابــل قبول جهانی برســیم باید تربیــت و حمایت از 
نیروی انســانی متخصــص و ماهــر را در اولویت قرار 
داده و زمینه هــای فعالیــت آنهــا را به خوبــی فراهم 
کنیــم. در مرحله بعد باید موانع فعالیت شــرکت ها 
و اســتارتاپ ها مرتفع شــود که نیاز به قوانیــن به روز و 

کارآمد دارد. 
بــا ایــن همه بایــد دید کــه برای رفــع موانــع قانونی 
چــرا باید پــروژه ای به این مهمی هنوز در دســتور کار 
مجلس قرار نگرفته است؟ از این رو حال کمیسیون 
اقتصــادی دیجیتــال مجلــس قــول داده اســت این 
سند سریع تر در دستور کار قرار بگیرد تا با رفع موانع 
قانونی بتوان این سند را اجرا و خواسته مقام معظم 

رهبری را عملیاتی کرد.

بررسی سند اجرایی هوش مصنوعی در دستور کار 
کمیسیون اقتصاد دیجیتالی مجلس وعده داد

میترا جلیلی
خبرنگار

فناوری


